

Р.А. Иксанов. ИСТОРИКО-ПРАВОВОЙ АСПЕКТ ОБЕСПЕЧЕНИЯ ВЕТЕРИНАРНОЙ БЕЗОПАСНОСТИ РОССИЙСКОЙ ФЕДЕРАЦИИ // Вестник Российского университета кооперации. 2020. № 4(42). С. 115-118.

Автор (ы) Р.А. Иксанов.

Author(s) R.A. Iksanov.

Индекс УДК 340.115.6

Название статьи: ИСТОРИКО-ПРАВОВОЙ АСПЕКТ ОБЕСПЕЧЕНИЯ ВЕТЕРИНАРНОЙ БЕЗОПАСНОСТИ РОССИЙСКОЙ ФЕДЕРАЦИИ

Title of the article: HISTORICAL AND LEGAL ASPECT OF ENSURING VETERINARY SAFETY IN THE RUSSIAN FEDERATION

Ключевые слова: национальная безопасность; ветеринарная безопасность; правовое регулирование; ветеринарное законодательство; качество продукции животноводства.

Keywords: national security; veterinary safety; legal regulation; veterinary legislation; quality of livestock products.

Аннотация: Проблема обеспечения ветеринарной безопасности исследуется с точки зрения истории законодательного регулирования. Отмечается роль советского законодательства в становлении и обеспечении ветеринарной безопасности Российской Федерации. Уделено внимание вопросу организации и регламентации ветеринарного контроля региональными властями, децентрализации ветеринарного контроля, несоблюдению и ненадлежащему соблюдению ветеринарных требований по санитарным зонам, необходимость совершенствования закона об аквакультуре и других нормативно-правовых актов в области обеспечения ветеринарной безопасности. Раскрываются проблемы неэффективности современного надзора за надлежащим заполнением и сопровождением ветеринарной документации при транспортировке сельскохозяйственной продукции. Отмечается, что непринятие и игнорирование ветеринарного фактора в производстве приводит к серьезным социально-экономическим и санитарно-эпидемиологическим последствиям.

Annotation: The problem of ensuring veterinary safety is investigated from the point of view of the history of legislative regulation. The role of the Soviet legislation in the formation and provision of veterinary safety in the Russian Federation is noted. Attention is paid to the issue of organizing and regulating veterinary control by regional authorities, decentralization of veterinary control, non-compliance and improper compliance with veterinary requirements for sanitary zones, the need to improve the law on aquaculture and other regulatory legal acts in the field of ensuring veterinary safety. The problems of ineffectiveness of modern supervision over the proper filling and maintenance of veterinary documentation during the transportation of agricultural products are revealed. It is noted that the rejection and ignorance of the veterinary factor in production leads to serious socio-economic and sanitary-epidemiological consequences.

Контактные данные авторов: **ИКСАНОВ Радмир Аузагиевич** – старший преподаватель кафедры гуманитарных и естественно-научных дисциплин. Башкирский кооперативный институт (филиал) Российского университета кооперации. Россия. Уфа. E-mail: iksanov333@yandex.ru.

Contact details of the authors: **IKSANOV, Radmir Auzagievich** – Senior Lecturer of the Department of Humanities and Natural Sciences. Bashkir Cooperative Institute (branch) of the Russian University of Cooperation. Russia. Ufa. E-mail: iksanov333@yandex.ru.

Страницы. 115-118.